
Csáky külügyminiszter 
felsőházi beszédének visszhangja 

az olasz és az angol sajtóban 

Budapest, május 1 Csáky István gróf kül-
ügyminiszter beszéde, amely a szlovákiai ma-
gyarellenes akciókkal kapcsolatosan tegnap a 
felsőházban elhangzott, a külföldi sajtóban 
nagy visszhangra talált. Az olasz lapok külpo-
lit ikai rovatuk vezetőin lyén foglalkoznak 
Csáky István gróf beszédével s különösen a 
nyilatkozatnak azon részét emelik ki, amely-
ben fölhívást intézett a szlovákokhoz: hiába 
próbálják megzavarni Magyarország és Né-
metország jóviszonyát. A cikkek címében is 
kihangsúlyozzák az ola:.z lapok a magyar kül-
ügyminiszter beszédének erőteljes, tárgyilagos 
és őszinte hangját- A „Corriera della Sera" a 
magyar kisebbségek védelmét emeli ki a bo-

(A Délmagyarország munkatársától) Szerdán 
telt 1© a jelölési határidő az ipartestületi válasz-
tásokra, délelőtt három jelölőlistát nyújtottak be 
és most már ujabb listákkal nem lehet választás-
ba bocsátkozni. A nyilasok nem nyújtottak be 
listát, bár körlevélben igyekeztek zavart kelteui 
és beígérték aktivitásukat. 

A közgyűlést — amint ismeretes — csütörtökre 
hirdették meg, de az alapszabályok szerint azon-
ban határozatképesen csak vasárnap lehet meg-
tartani. Az ipartestületnek keretszámban 

3200 tagja vau. de szavazati joggal csak 
mintegy 2300 iparos bir, a többiek tag-
díjhátralékban vannak. így tehát a sza-
bályok szerint legalább mintegy 600 
szavazásra jogosultnak kellene megje-
lennie, hogy a közgyűlést már az első 

tcruiinusou meg lehessen tartani. 
Igy azután mitideu előkészület megtörlíut, hogy 
vasárnap — tekintet nélkül a megjelentek szániá-
ra — le lehessen bonyolítani a választást. 

A helyzetet egészen tisztán és nyugodtan Íté-
lik meg. Tulajdonképpen két párt áli egymással 
szemben, bár három listái nyújtottak be. Az első 
n hivatalos lista, ezen két módositás történt, mi-
vel V a r g a István és S z o l c s ú n y í István be-
jelentette, hogy nem kívánnak résztvcuui azon a 
listán, amelyet az elöljárósági kiküldőitek állítot-
tak össze. Ezért nyújtottak be ínég egy másik lis-
tát is, amelyen csak az a változás, hogy a lemon-
dott Varga és Szolcsáuyi helyébe a szegedi ipa-
rosközélet két régi és ismert tényezőjét: V é n i g 
Gyulát és V ö r ö s Józsefét illesztették. Ennek a 
listának »iparos cgységpártí a neve, de voltakép-
pen ez jelenti a két lemondás után a hivutalos 
listát. Ezeket a jelöltekot a kiküldött jelülőbizolt-
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szédből, valamint a németbarátságba vetett 
föltétlen bizalmat hangsúlyozza. 

Amin t Londonból jelentik, az angol lapok 
is részletesen foglalkoznak Csáky külügymi-
niszter beszédével. Több lap föltűnő helyen 
hozza a külügyminiszter beszédét és Szüllő 
Géza fölszólalását is ismerteti. A lapok kieme-
lik, hogy Szlovákiához intézett erélyes figyel-
meztetés oka az, hogy Magyarország kezdi el-
veszíteni türelmét a szlovákiai magyarsogyal 
szentben tanúsított bánásmód miatt. A Daily 
Mail szerint Csáky István figyelmeztette Szlo-
vákiát, bogy szüntesse meg „százhatvanezer 
főnyi magyar lakosság üldözését". 

ság állította össze, a bizottságban helyet foglal-
tak a Baross-tagok is, akiknek kívánságait min-
den tekintetben figyelembe vették és igy érthetet-
lennek tartják: miért bontották meg a nyugodt 
választást és az iparosbékét. A bizottság az egész 
vonalon azokat jelölte, akik mellett a többség 
megnyilatkozott. 

A hivatalos, il leti <| az „iparos egységpárt" 
l istáján a vezetőség a következő: Elnök: Rainer 
Ferenc, alelnökök: Takács Béla. Bárkányi Fe-
renc dr-. Vörös József és Vénig Gyula, ügyész: 
Hunyadi János dr., illetve Uyurki Gyula dr., 
számvizsgálóbizottság: Ablaka György, Takács 
Ferenc, Berkes Dezső, vitéz Bcrtényi Forenö 
és Becsky Antal; ipartestületi szék: Faludi 
Sándor, Vénig Gyula, Délim Péter, Frischmann 
Gábor, Petykó Károly, Szedrest Lajos, Fábián 
Lajos, Pálvölgyi Lajos, Tóth András, llottya 
Lajos, Tóth Pál, Menlus Miklós. 

Az előljárósági tagokat a szakosztályok kí-
vánsága szerint állították üsszo a Kaiuer-Jis-
tau. Altaláuos föltűnést keltett, liogy a hiva-
talos listán való jelöléstol Varga István és 
Szolcsányi István visszalépett és ezt azzal ma-
gyarázzák, hogy politikai szerepet kívánnak 
vállalni. Ezek szerint — amint már jelentet-
tük — voltaképpen két lista áll egymással 
szemben; a nagy tömböt képviselő tábor elnök-
jelöltje: Rainer Ferenc, még g másik lista je-
löltje: Faludi tíándor. 

A Baruss-Szüvétség egyes frakciói által be-
nyújtott listán olyan nevek szerepelnek a ve-
zetőségben, akiknek szavazatával került több-
ségre legutóbb a város közgyűlésén a pótadő-
ernelés, amely lényegesen fölemelte az iparosok 
terheit. Szerepel a jelöltjeik között Wirtli Ist-
ván, akiről uem tudják, hogy azonos-e Wir th 
Ferenceel, mert az anyakönyvben Wi r th Ist-
ván nem szerepel, csak Ferenc; ezt minden-
esetre peticiós oknak is ál lapít ják meg már 
most a jelöléseknél. Föltűnést keltett, hogy ez 
a lista Szántó Mihályt szerepelteti az ipartes-
tületi szék elnökeként, míg az előljárósági ta-
goknál nem vették tekintetbe sok helyen a 
szakosztályok álláspontját és sok olyan ipa-
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rost hagytak ki, akik hosszú évek óta dolgc-
tak az iparos közérdekekért. Igy kihagyták 
többek között Szögi Zoltánt, Virágh Béla dr. t, 
Lakó Antalt, vitéz Süvegh Dezsőt, Ucim An-
talt, Sári Istvánt, Kertész Józsefet,. Gombos 
Istvánt, Cserért Sándort, Bohata Bálintot, G"-
lity Lajost, Bitó Zoltánt* Csehó Károlyt, Se-
gesvári/ Dezsőt, Horváth Szilárdot és még 
igen sok iparösközéleti tényezőt, akiknek mű-
ködését most nem tartja szükségesnek a Ba-
ross-frakciók listája. 

A Rainer-front helyzete a jelölések nyilvá-
nosságra kerülésével jelentékenyen megerősö-
dött annál is inkább, mert a Baross-Szövetség-
ben is tisztában vannak azzal, hogy a saját 
lajstromuk nem képviseli a Baross-Szövetség 
többségének áláspontját egységcsen, hiszen a 
Raiuer-táborban és listán számos aktív Baross-
tag szerepel, akik uem veszik tudomásul a 
frakció ambícióját, hiszen nem is kérdezték 
meg a Baröes-tagok parlamentjét, váj jon egy-
általán kívánnak-e szembehelyezkedni a mai 
időkben az egyhangú választással. Az iparos-
ság nagy többsége kitart Rainer Ferenc és a 
hivatalos jelölés mellett, ezt dokumentálta a 
lajstromok szerdai benyújtása is. 

Szerdán este az ipartestületben ujabü előké-
szítő értekezletet tartott az iparosegységfront. 
R a i n e r Ferenc elnök vázolta hároméves műkö-
dését. Egy elve volt működése alatt: minden ipa-
ros érdekében egyenlően dolgozni az örsszeiparos-
ság javára. Nem hangoskodva, de csöndben dol-
gozott a közérdekéit. 

A lelkes tapssal fogadott fölszólalás ulán 
B á r k á n y i Ferenc dr. rámutatott arra, hogv 
Rainer Ferenc kamarai elnöksége álbidalta az 
ellentéteket. Nincs alkalmasabb nála az elnöki 
székbe. G y u r k i Gyula dr. ügyészjelölt ano l 
szólt, hogy az össziparosság érdekében kell dol-
gozni a tnai nehéz időkben. 

V é n i g Gyula arról beszélt, hogy érvényese 
lés okából nem volna szabad megbontani az itya-
rosbékét. M e z e i Kálmán és K a t o n a Andrá-
szóvátette, hogy az iparosság ügyeit nem szab id 
kivinni az ipartestület falain kiiülro semmiféle 
frakciónak, vagy ambíciónak. Az értekezlet cz 
ipurosegységfronl éltetésével ért véget. 

Az egységfront pénteken eslc 19 órakor ujabl 
értekezletet tarl az ipartestületben. 

11 szegedi flefio Catholika képviselete 
Bangha páter temetésén 

(A Dclmagyarország munkatársától) Az Ac'io 
Catholica egyházmegyei tanácsa B ú u á t h y Já-
nos ny. láboruok elnökletével szerdán tartolt ülé-
sén elhatározta, hogy fölkéri tagjait P. Bangha 
Bela temetésén való részvételre. Elhatározta még 
a bizottság, hogy élénk résztvesz az idei Jézus-
Szive-ünnep megrendezésében. A junius 2-i ünne-
pen nagy mozgalom indul a Jézus-Szive-raoiga 
lom kiterjesztése érdekében. 
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Női cipők Gyermekcipők Férfi kézimunka cipők 

6'80-tól 2'90-től 12'80-tól 

3200 szegedi iparos közül 2300 szavazhat 
a vasárnapi ipartestületi választáson 

Szerdán benyújtották a jelöfölistáka', három közül ketíű Rainer Ferenc 
és az előljárósági jelölések melleit 


